

锌酸钙的共沉淀制备法

朱绍山, 李升宪

(哈尔滨工业大学应用化学系, 黑龙江 哈尔滨 150001)

摘要: 以不同原材料, 采用共沉淀法制备了锌酸钙。XRD 分析显示: 合成的锌酸钙与标准样品的结构一致, 化学组成为 $\text{Ca} [\text{Zn}(\text{OH})_3]_2 \cdot 2\text{H}_2\text{O}$ 。对电池进行 100 周充放电后, 电极材料的晶体结构并未发生变化, 但晶体尺寸变大。实验表明以硝酸锌和硝酸钙为原料制得的样品具有较小的粒径而显示出较好的充放电性能。

关键词: 锌酸钙; 共沉淀; 二次锌电极; 锌镍电池

中图分类号: TM912.2

文献标识码: A

文章编号: 1001-1579(2004)02-0114-02

Preparation of calcium zincate by coprecipitation method

ZHU Shao-shan, LI Sheng-xian

(College of Chemistry and Molecular Science, Wuhan University, Wuhan, Hubei 430072, China)

Abstract: Calcium zincate was prepared from various materials by coprecipitation method. The XRD analysis showed that the sample had the same structure as the criterion and the composition was $\text{Ca} [\text{Zn}(\text{OH})_3]_2 \cdot 2\text{H}_2\text{O}$. The structure of material didn't change after 100 cycles, but the particle size was bigger. The result showed that the material prepared from $\text{Zn}(\text{NO}_3)_2 \cdot 6\text{H}_2\text{O}$, $\text{Ca}(\text{NO}_3)_2 \cdot 4\text{H}_2\text{O}$ had the best cyclic performance due to the least particle size.

Key words: calcium zincate; coprecipitation; secondary zinc electrode; zinc/nickel battery

电池杂志

BATTERY BIMONTHLY